
P R O T O K Ó Ł     

z posiedzenia Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i Bezpieczeństwa 

w dniu 17 września  2007 r.

Obecni : 

wg listy obecności.

W posiedzeniu Komisji uczestniczyli:

Zastępca Burmistrza Miasta ds. Społecznych – Anna Ślagórska, Dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i 
Rekreacji – Teresa Banaś, Kierownik Wydziału Polityki Społecznej i Edukacji – Teresa Wąsowicz

Posiedzenie Komisji prowadził :  

Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i Bezpieczeństwa – Marian Kita

Porządek posiedzenia:

1. Funkcjonowanie Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej.
2. Zaopiniowanie materiałów sesyjnych.

Ad. 1 porządku obrad

Marian Kita          -       Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i 
Bezpieczeństwa

- Otwieram posiedzenie Komisji.
- Proszę Panią Dyrektor MOPS o dokonanie wprowadzenia do materiałów.

Teresa Banaś                      -                             Dyrektor MOPS  

- Omawia materiały nt. Funkcjonowania Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej.

Danuta Walczak                            -               członek Komisji  

- Jak w porównaniu z rokiem ubiegłym wzrosła liczba zatrudnionych w ośrodku?
- Czy wzrosła ilość wypłacanych zasiłków w stosunku do roku ubiegłego?
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Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- Jaki jest przekrój osób korzystających z pomocy społecznej /matki z dziećmi, samotni, ludzie 
starsi itp./?

- Ile rodzin posiada 2, 3 przyczyny uprawniające j  do korzystania z pomocy społecznej  /np. 
alkoholizm, bezrobocie, bezdomność itp?

- Programy pomocowe dla niepełnosprawnych. Czy te programy pomagają im w zatrudnieniu?
- Praca społecznie użyteczna. Jakie warunki trzeba spełniać, aby te prace wykonywać? Czy to 

jest praca w naszych jednostkach organizacyjnych, czy jest też współpraca z innymi firmami? 
Ilu jest chętnych do wykonywania takiej pracy?

- Wychodzenie z bezdomności. Ile osób skorzystało z psychologicznej  formy pomocy? Ile osób 
ma mieszkania? Ile osób czeka na mieszkania socjalne? Czy jest współpraca między Komisją 
Mieszkaniową a Miejskim Ośrodkiem Sportu i  Rekreacji? Czy ta współpraca ma wpływ na 
kolejność przyznawania mieszkań? 

- Czy ośrodek współpracuje z organizacjami i stowarzyszeniami pomocowymi zlokalizowanymi 
na terenie gminy?

- Co rozumiemy pod pojęciem świadczenia niepieniężnego?

Czesław Badura                            -               członek Komisji  

- W  jaki  sposób  możemy  pomóc  przy  budowaniu  podjazdów  do  budynków  dla  osób 
niepełnosprawnych?

Andrzej Świątek                            -               członek Komisji  

- Ilu klientów pomocy społecznej czeka na mieszkanie?
- Siedziba u dr Francikowskiego. Z kim MOPS podpisał umowę? Czy jest sens utrzymywać tę 

siedzibę, jeżeli jest ona tak mało funkcjonalna?

Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Liczę na to, że znajdzie się nowa siedziba na ul. 21 Listopada w Domu Ludowym.
- To nie chodzi o to, że my ścieśniamy jakoś pracowników, ale kiedyś było ich mniej. Wraz ze 

wzrostem  zadań  pomocy  społecznej  doszli  nowi  pracownicy  i  zrobiło  się  automatycznie 
ciaśniej, a siedziba została ta sama. Uważam, że ten punkt jest tam bardzo potrzebny.

Wiesław Konderak                        -               członek Komisji  

- Czy wystarczająca jest liczba pracowników socjalnych?

Andrzej Świątek                            -               członek Komisji  

- Czy MOPS sam dociera do potrzebujących, czy aby otrzymać pomoc trzeba samemu się 
zgłosić?

Czesław Badura                            -               członek Komisji  

- Jak wygląda MOPS-u  współpraca z policją? 

Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- Zaskoczyła mnie bardzo duża liczba osób niepełnosprawnych, które wymagają pomocy. Ile w 
ogóle mamy osób niepełnosprawnych w mieście?

- Czy MOPS obsługuje ten sam radca prawny co Urząd Miasta?
- Ilu podopiecznych MOPS-u wyprowadziło się z miasta w stosunku do roku ubiegłego? 

Marian Kita          -        Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i 
Bezpieczeństwa

- Gdzie, kiedy, ile dzieci dożywiamy w tygodniu?
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Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Liczba zatrudnionych w odniesieniu do roku ubiegłego. Przygotuję na sesję.
- Liczba osób korzystających z pomocy społecznej. Przygotuję na sesję.
- Struktura osób korzystających z pomocy społecznej. Przygotuję na sesję.
- Prace społecznie  użyteczne.  W naszych placówkach są zatrudniani  podopieczni  MOPS-u. 

Więcej przygotuję na sesję.
- Wychodzenie z bezdomności, współpraca z Komisją Mieszkaniową, kolejność przyznawania 

lokali. Pomoc społeczna dysponuje jeszcze dodatkowym narzędziem pracy jakim jest kontrakt. 
Osoba dotknięta bezdomnością musi jak w każdym kontrakcie zaplanować własne działania w 
celu poprawy swojej sytuacji. My też zobowiązujemy się do pomocy. Uczestniczę w pracach 
Społecznej Komisji Mieszkaniowej, na której omawiane są sprawy tych ludzi, którzy spełniają 
warunki kontraktu. Taki wniosek jest przez Komisję akceptowany do przyznania mieszkania 
socjalnego w pierwszej kolejności.

- Współpraca ze stowarzyszeniami. PCK – usługi specjalistyczne i usługi opiekuńcze. PKPS – 
wydawanie  żywności.  Do  odbioru  żywności   osoby  typowane  są  przez  ośrodki  pomocy 
społecznej.  

- Świadczenia  niepieniężne.  Przyznawane  w  rodzinach,  w  których  pieniądze  z  pomocy 
społecznej przeznaczane są niezgodnie z przeznaczeniem, np. na alkohol. Raz, że kierujemy 
wnioski do Gminnej Komisji  Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, dwa – w zamian za 
pieniądze  wydajemy  bony  żywnościowe,  kierujemy  na  obiady  do  stołówki,  albo  spłacamy 
zadłużenie za czynsz, media.

- Likwidacja  barier  architektonicznych  jest  to  temat,  którym głównie  zajmuje  się  Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie i tam kierujemy ludzi. 70% wartości podjazdu finansowane jest ze 
środków PEFRON-u. O pozostałe 30% musi postarać się klient, który nie zawsze te pieniądze 
ma. Za to zawsze może się u nas postarać o jakiś zasiłek celowy albo zwrotny na tę cześć, 
którą musi wydatkować z własnego budżetu.

- Inne formy pomocy dla osób niepełnosprawnych. Kierujemy do Powiatowego Zespołu celem 
wydania orzeczenia o niepełnosprawności. Jeżeli klient takie orzeczenie posiada i spełnia inne 
warunki może być u nas stałym zasiłkobiorcą. Kierujemy naszych klientów również do Zespołu 
Konsultacyjnego, który mieści się w byłym szpitalu zakaźnym.

- Radca  prawny  Elżbieta  Maj  jest  u  nas  zatrudniona  na  ½  etatu.  Jest  głównie  do  spraw 
dotyczących kwestii klientów. Natomiast kancelaria prawnicza obsługuje sprawy organizacyjne 
ośrodka.

- 200 zł miesięcznie płacimy za lokal i media firmie „F-MED”. Do czasu wyremontowania Domu 
Ludowego, byłaby możliwość przeniesienia się do budynku administracji  kopalni „Saturn”. 2 
pracowników moglibyśmy pozostawić na starym miejscu, a 2 przenieść do nowej siedziby.

- MOPS  nie  posiada  własnego  specjalisty  pracy  socjalnej  na  ten  moment.  Korzystamy  z 
Zespołu Konsultacyjnego albo z poradnictwa PCPR-u. 

- Współpraca zarówno ze Strażą Miejską,  służbami  więziennymi,  Policją  układa  się  dobrze. 
Wzajemnie korzystamy z informacji. Policja zwraca się do nas, my do policji. 

Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- Jak  wygląda  obecnie  mapa  zagrożeń  patologiami  zmieniła  się  ostatnio?  Czy  jest  to 
monitorowane?

Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Na  moim  biurku  leży  już  140  stron  /jest  to  ¾  materiału/  bardzo  dokładnej  szczegółowej 
diagnozy środowiska o wszystkich dysfunkcjach. Materiał ten nazywa się Strategia Pomocy 
Społecznej. Ten materiał jest kompendium wiedzy na  temat pomocy społecznej  w sensie i 
diagnozy i prognozy.

- Skąd zgłoszenia, czy monitorujemy? Monitorujemy. Może klient zgłosić się do nas sam, może 
zadzwonić,  może  przysłać  meila,  może  poprosić  sąsiada,  może  przyjść  do  punktu 
terenowego. To nie jest tak, że raz przeprowadzamy wywiad i ślad o kliencie, rodzinie ginie. 
Pracownik  socjalny  ma  swoją  liczbę  środowisk  i  jego  obowiązkiem  jest  te  środowiska 
monitorować. Mamy też co roku środowiska, które od nas odchodzą, albo w sposób naturalny, 
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albo poprzez zmianę miejsca zamieszkania.  Jeżeli  chodzi  o statystykę muszę sięgnąć do 
materiałów.

- Osoby  niepełnosprawne. Formy pomocy to: dofinansowanie do turnusów, do likwidacji barier, 
orzecznictwo, poradnictwo. 

- Dożywianie  dzieci.  Mamy 6 rodzin,  które nie  spełniają  kryteriów dochodowych,  a mimo to 
pracownik socjalny uznał,  że otrzymają pomoc w dożywianiu dzieci,  w niedziele – nie,  ale 
istnieje  jeszcze pomoc  w formie  bonu  żywnościowego do  sklepu.  Zawsze jest  możliwość 
dokupienia żywności na dni, w których to dziecko nie ma żywienia na stołówce.

Marian Kita          -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i 
Bezpieczeństwa

- Czyli nic się nie zmieniło i dalej jest u nas tydzień 6-ciodniowy?

Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Niedziela jest na bon żywnościowy.

Teresa Wąsowicz                          -               Kierownik Wydziału Polityki Społecznej i Edukacji  

- Jeżeli rodzina dostanie bon, na który kupi kaszę i coś jeszcze to ktoś powinien to ugotować. 
To jest rodzina. 

Marian Kita          -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i 
Bezpieczeństwa

- Oczywiście,  że  mogą.  Czyli  w  tym  temacie  praktycznie  się  nic  nie  zmienia  i  dziecko  w 
poniedziałek przychodzi do szkoły głodne.

Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- Jeżeli sytuacja jest tak tragiczna, to myślę że dziecko nie jest w tej rodzinie. 

Teresa Wąsowicz                          -               Kierownik Wydziału Polityki Społecznej i Edukacji  

- Jeżeli  ktoś wie o takich przypadkach, to należy to zgłosić. Dziecko nie powinno być w tej 
rodzinie. 

Anna Ślagórska                            -                 Zastępca Burmistrza Miasta ds. Społecznych   

- Jeżeli sytuacja jest rozpoznana, jeżeli dziecko nie zamyka się w sobie i mówi o tym, bo są 
takie dzieci,  które nie chcą o tym mówić i  trudno jest dotrzeć do środka takiej  rodziny, to 
zawsze jest interwencja pedagoga szkolnego.

Marian Kita          -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i 
Bezpieczeństwa

- Trzeba pamiętać o jednym, że ludzie wstydzą się  biedy.

Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Byłaby możliwość rozwiązania tego problemu, gdyby istniał w mieście jakiś bar, w którym takie 
osoby mogłyby zjeść obiad na bon z MOPS-u.

- Na bieżąco jesteśmy w stałym kontakcie z pedagogami szkolnymi, z przedszkolami. Jeżeli jest 
zgłoszeni o dziecku głodnym, natychmiast reagujemy, a formalności załatwiamy później.

- Mamy 2 świetlice. Nasza na ul. Zwycięstwa i druga powiatowa przy ul. 11 Listopada. Uważam, 
że powinniśmy się zastanowić czy nie mogłaby ona być także gminną świetlicą.
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Marian Kita          -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i 
Bezpieczeństwa

- Odpowiedzi, których Pani Dyrektor nie udzieliła dziś przygotuje na sesję.

Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- Prawie 200.000 zł wydatkowano na ochronę fizyczną osób i mienia. Na co są te wydatki? Czy 
to jest forma SECURITY?

Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Są  to  pieniądze  przeznaczone  na  całodobową  ochronę  budynków  oraz  konwojowanie  i 
transportowanie. 

- To jest firma „Parasol”.

Marian Kita          -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i 
Bezpieczeństwa

- Czy są jeszcze pytania do funkcjonowania Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej?

Więcej pytań nie zgłoszono.

Ad. 2 porządku obrad

Marian Kita                      -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i   
Bezpieczeństwa

- Czy ktoś z Państwa ma pytania do materiałów sesyjnych?

Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- Projekt  uchwały  w  sprawie  udzielenia  bonifikaty  od  opłat  rocznych  z  tytułu  oddania 
nieruchomości w trwały zarząd. Czy to dotyczy tego budynku?

Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Ja występowałam o przekazanie budynku przy ul. Zwycięstwa 6, ale nie jestem autorem tego 
projektu uchwały.

Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- W jakim celu Pani wystąpiła? Jakie problemy to Pani rozwiąże?

Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Daje to większe możliwości dysponowania pomieszczeniami.
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Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- Czy MOPS ma jakieś tytuły prawne do budynków?

Teresa Banaś                                    -                             Dyrektor MOPS  

- Części nieruchomości zostały nam oddane na mocy zarządzeń burmistrza z przeznaczeniem 
na działalność statutową MOPS.

Teresa Kosmala                            -               członek Komisji  

- Zarządzeniem  przekazano  administrowanie  częścią.  To  kto  administruje  korytarzem? 
Budynek jest własnością miasta. Miasto może go oddać w administrację komukolwiek i nie 
wiem  dlaczego  oddaje  w  zarząd,  po  to  aby  te  5%  dotować.  MOPS  jest  jednostką 
organizacyjną, czyli nie zarabia. Jeżeli nawet ma jakieś przychody to odprowadza te pieniądze 
do urzędu i dostaje je z powrotem, albo i nie, w formie jakiejś innej dotacji.

- Jeżeli wszystkie jednostki wystąpiły to ma to związek z tym, ze nie będzie tym administrował 
ZBK, który ma nowego szefa i dobrze jest ograniczyć ZBK zakres pracy. Zostawić im tylko 
wspólnoty. 

- Zgłaszam wniosek  o przygotowanie przez Burmistrza  Miasta Czeladź programu zarządzania 
nieruchomościami administrowanymi dotychczas przez jednostki organizacyjne gminy.

Marian Kita                      -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i   
Bezpieczeństwa

- Uważam, że na sesji projektodawca nam wszystko wyjaśni.

Zastępca Przewodniczącego Komisji przystąpił do przegłosowania wniosku o treści:  
”Komisja wnioskuje o przygotowanie przez Burmistrza  Miasta Czeladź programu zarządzania 
nieruchomościami administrowanymi dotychczas przez jednostki organizacyjne gminy.”

GŁOSOWANIE

5   członków Komisji głosowało za 
0   członków Komisji głosowało przeciw
1   członek Komisji wstrzymał się od głosu

Marian Kita                      -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i   
Bezpieczeństwa

- Kto z członków Komisji jest za przyjęciem materiałów nt. funkcjonowania Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Społecznej?

GŁOSOWANIE

4   członków Komisji głosowało za 
1   członek Komisji głosował przeciw
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1   członek Komisji wstrzymał się od głosu

Marian Kita                      -         Zastępca Przewodniczącego Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i   
Bezpieczeństwa

- Zamykam posiedzenie Komisji.

Zastępca Przewodniczącego
  Komisji Polityki Społecznej,

Zdrowia i Bezpieczeństwa

                        Marian Kita

Protokołowała:
 Elżbieta Augustyniak
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